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جوان تر که بودم فکر می کردم همه چیز »یک« 
جواب علمی مشخص دارد که باید آن را کشف 
کرد. دانشمندان، دکترها و متخصصان، برای من 
مانند یک بت بزرگ بودند که جواب درست را در 
آستین شان دارند. این روزها، هرچند همچنان 
به علم به عنوان ابزاری برای اداره عاقلانه جوامع 
معتقدم، اما این بت های قبلی برای من فرو ریختند 
به چندین دلیل که سه دلیلش را اینجا می نویسم: 
نخست؛ اگر علم واقعا دقیق و قطعی است چرا 
متخصصان یک رشته یک حرف واحد نمی زنند. 
خاطرم هست روزی یکی از وزرای اقتصاد می گفت 
که اگر دو اقتصاددان در یک اتاق باشند معمولا دو 
نظریه از آن بیرون می آید و گاهی هم سه نظریه! فقط 
اقتصاد هم نیست، فیزیوتراپ ها، متخصصان علوم 
اعصاب، جامعه شناس ها و موزیسین ها هم نظرات 
و نظریات متفاوتی دارند. بنابراین آن قدرها که ما 
فکر می کنیم علم )یا دست کم نمادهای علم( قطعی 
و دقیق نیست. دوم اینکه؛ فهمیدم علوم انسانی و 
اجتماعی که بیشتر مرتبط با کشورداری و توسعه 
هستند به میزان علوم پایه و مهندسی دقیق نیستند. 
محاسبات نیوتونی، استاتیک و مقاومت مصالح در 
ساختن یک پل در سان فرانسیسکو و سبزوار یکی 
است. اما مدیریت دو شرکت همسایه در یک شهر 
چه سان فرانسیسکو باشد چه سبزوار متفاوت است 
و غیرقابل تقلید. دیگر اینکه؛ فهمیدم در کشورداری 
و اداره سازمان، اصلا ما با مسائل شسته رفته سروکار 
نداریم. مسائلی هستند که چندبعدی اند )مثلا 
هم جنبه اقتصادی دارد هم جنبه اجتماعی( و 
هم ساختارنایافته )هیچ کس به درستی نمی تواند 
تمام ابعاد مساله را ببیند و درک کند( و هم مانند 
یک موجود زنده عمل می کنند )وقتی راه حلی را 
اجرا می کنی مساله به شکل دیگری درمی آید(. 
حال پرسش اینجاست که چه باید کرد.  بالتازاری 
به دنیا نگاه نکنم. فکر نکنم که با صرف تفکر آن هم 
به صورت فردی می شود به راه حل رسید، بلکه اولا 
بخشی از راه حل احتمالا حاصل آزمایش، سعی و 
خطا، پایلوت کردن )اول اجرا بعد تفکر( است و دوم 
اینکه هیچ کس از ما عقل کل نیست! بنابراین باید با 
کوششی جمعی به حقیقت رسید.  بپذیرم که چون 
موضوعات بین رشته ای هستند، همه اطلاعات نزد 
یک فرد نیست و همه راه حل ها به ذهن یک فرد 
نمی رسد، بنابراین مهم ترین تکنولوژی/متدولوژی 
حل مساله، »گفت وگو« است. هنر مسئولان کشورها 
و سازمان ها ایجاد فضایی برای گفت وگوی آزاد و 
فراگیر است. کسانی که با من مخالفت می کنند 
بزرگ ترین خدمت را می کنند چون سوراخ های 
احتمالی راه حل را بدون هزینه به من نشان می دهند. 
مخالفان را به سکوت نکشانم. تا آنجا که می توانم باید 
حساب و کتاب کنم. تحلیل هزینه- منفعت کنم. 
عدد و رقم و تحلیل باید مبنای کار من باشد اما چون 
ما نمی توانیم مطمئن باشیم که به جواب قطعی 
و بهینه رسیده ایم، بسیاری از تصمیمات توافقی 
است و نه انتخاب بهینه. بنابراین اقناع و اجماع بین 
ذی نفعان کلیدی برای حل مسائل جمعی بسیار 
مهم است. ترکیبی از عقلانیت ابزاری و عقلانیت 
تفاهمی حل مساله در کشور و سازمان یعنی ترکیبی 
از اقدام، تست، آزمایش، تحلیل، ایده یابی، بحث، 
نقد و گفت وگو و نه فقط فکر کردن و پژوهش علمی. 
حل کردن مساله ملی یعنی بررسی بین رشته ای، 
اجماع و توافق جمعی روی معقول ترین و حساب 
شده ترین گزینه ها. باور کنیم پروفسور بالتازاری 
وجود ندارد. مدیریت بالتازاری یک توهم است. اگر 
در جست وجوی توسعه هستیم نگاهمان را در مورد 
علم، دانشمندان، حل مسائل ملی، اهمیت گفت وگو 

و اجماع روزآمد کنیم. 

فراســو
 دیدار سالیوان با همتای 

اسرائیلی اش 
کاخ سفید در بیانیه ای درباره دیدار جیک 
سالیوان، مشاور امنیت ملی آمریکا و ایِال هولاتا، 
مشاور امنیت داخلی رژیم صهیونیستی که به تازگی 
به واشنگتن سفر کرده است، اعلام کرد: به دنبال 
گفت وگوی ثمربخش رئیس جمهور بایدن با نفتالی 
بنت، نخست وزیر اسرائیل در ۲۴ آوریل، جیک 
سالیوان، مشاور امنیت ملی روز دوشنبه با همتایش 
ایال هولاتا، مشاور امنیت داخلی اسرائیل دیدار کرد 
تا درباره طیفی از مسائل امنیتی منطقه ای و جهانی 
گفت وگو کنند. بیانیه کاخ سفید می افزاید: آقای 
سالیوان تاکید کرد که آمریکا به نگرانی های اسرائیل 
درباره امنیتش، از جمله اولین و مهم ترین آنها، ایران 
به خوبی آشناست. آنها علاوه بر این توافق کردند 
هماهنگی فعلی را از طریق گروه مشورتی راهبردی 
آمریکا- اسرائیل بالا ببرند و همکاری امنیتی و 
دیپلماتیک را با دیگر شرکای منطقه ای در هرجا که 
امکانش باشد، ارتقا دهند. در این بیانیه آمده است: 
آنها همچنین درباره روابط اسرائیل با کشورهای مهم 
منطقه هندو- پاسیفیک صحبت کردند. سالیوان و 
هولاتا مباحثاتشان را درباره جنگ روسیه در اوکراین 
و ضرورت تداوم حمایت از شرکای اوکراینی ادامه 
دادند. آنها تعهد کردند به همکاری نزدیکشان در 
زمینه طیفی از مسائل امنیتی مهم برای آمریکا و 
اسرائیل ادامه دهند. کاخ سفید اخیرا در بیانیه ای از 
گفت وگوی تلفنی جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا 
و نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی خبر 
داده و نوشت که رئیس جمهور بایدن روز یکشنبه 
با نخست وزیر نفتالی بنت گفت وگو کرد تا درباره 
نگرانی های مشترک منطقه ای و چالش های امنیتی 
جهانی از جمله آنچه تهدید ناشی از ایران و نیروهای 

نیابتی اش عنوان شده، صحبت کنند. 

یـادداشـــت چهار شنبه 
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جلالجلالزاده:
مشخص بود اختلافات رضایی با تیم اقتصادی 

دیر یا زود سر باز می کند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با کنار گذاشتن 
محسن رضایی معاون اقتصادی دولت از کمیسیون اقتصادی 
اظهار داشت: آقای رضایی و برخی از دیگر کاندیدا های انتخابات 
درحالی پیش و پس از انتخابات به ستاد و دولت رئیسی پیوستند 
که تا حدود یک هفته پیش از انتخابات، همگی اصرار داشتند 
که حضورشان در انتخابات، به عنوان کاندیدای پوشش نبوده 
و به نظر می رسید که ظاهرا همگی مدعی ریاست جمهوری 
هستند. اما دیدیم که در عمل اینطور نبود. جلال جلالی زاده 
گفت: پیوستن کاندیدا های اصولگرای انتخابات به کاندیدای 
پیروز و حضورشان در دولت جدید اگرچه از سوی خود این افراد 
به این شکل تبلیغ می شد که آنها صرفا برای خدمت به ملت به 
میدان آمده و برایشان جایگاه و مقام اهمیتی ندارد. این نماینده 
پیشین مجلس بیان کرد: از همان بدو امر هم مشخص بود که 
این تیم نمی توانند کنار هم دوام بیاورند و کار کنند. به هر حال 
آقای رضایی خود را مدعی مدیریت اقتصاد می داند و مشخص 
بود که اختلافاتشان دیر یا زود سر باز خواهد زد. این عضو شورای 
مرکزی حزب اتحاد ملت با بیان اینکه »هر یک از اعضای دولت 
و حتی برخی نمایندگان مجلس خود را مدعی اداره صفر تا صد 
امور می دانند در عین حال تاکید کرد: در عمل، اما دولت از بیرون 
اداره می شود و طبیعی است که نمی توان از دولتی که به این 
نحو اداره شود، انتظار ویژه ای داشت. وی همچنین در واکنش 
به پرسشی درخصوص آنچه برخی ناظران درخصوص تشدید 
اختلاف دولت و مجلس می گویند، خاطرنشان کرد:»اختلافاتی 
میان مجلس و دولت  وجود دارد در واقع طیف های مختلف 
جناح اصولگرا و محافظه کاران با یکدیگر زاویه دارند و این 

اختلافات واقعی و ریشه دار است.

دریچـــه

 امروز جهان در آستانه 
یک نظم جدید است

ادامهازصفحهیک/
هوشمندانه و جدا بدور از دعوا و تند و تیزی باشد، گفتند: 
مطالبه گری مستدل مانع از این می شود که بعضی ها در 
شرایطی که تشکیلات مدیریتی کشور، انقلابی است درباره 
اهمیت نقش دانشجویان تشکیک کنند، چرا که نقش شما در 
این دوره بیشتر است. حضرت آیت ا... خامنه ای در این زمینه 
افزودند: پرهیز از برخورد تند و تیز به معنای سازشگری و 
مجیزگویی نیست و من هرگز از اینگونه توصیه ها به جوانان 
و دانشجویان نکرده و نخواهم کرد بلکه مقصود از این توصیه، 
پرهیز از ادبیات مضرّ و طعنه آمیزی است که متأسفانه امروز در 

فضای مجازی نیز بسیار رایج شده است. 
روزقدسفرصتمناسببرایاعلامهمبستگیبا

مردممظلومفلسطین
ایشان، عرصه مطالبه گری دانشجویان را عرصه متنوعی از 
مسائل عدالت اقتصادی، فرهنگ و سبک زندگی خواندند و 
در بیان یکی دیگر از الزامات مطالبه گری صحیح گفتند: مبانی 
اعتقادی و ایمانی خود را با مطالعه و حضور در مجالس عالمان 
دین و اخلاق، مستحکم کنید. مقام معظم رهبری نتیجه 
مطالبه گری صحیح را تفکیک ضروریِ آرمانها از عملکردهای 
ضعیف برخی مدیران دانستند و در بیان توصیه ای دیگر، گفتند: 
مطالبه گری شما به گونه ای باشد که هم در بیان صورتِ مسائل 
و هم در مقام ارائه راه حل ها، با دشمن مغرض، مخرج مشترک 
پیدا نکنید. »توسعه فعالیت های بین المللی دانشجویی« نکته 
دیگری بود که حضرت آیت ا... خامنه ای با تأکید بر آن افزودند: 
گروه های جوان و دانشجوییِ زیادی در اروپا و آمریکا و همچنین 
در کشورهای اسلامی علیه سیاستهای استکباری فعال هستند 
که ارتباط سالم با آنها هم به این فعالیتهای ضد استکباری 
توان بیشتری می دهد هم با معرفی جمهوری اسلامی به 
آنها، یک سپر دفاعی برای کشور در مقابل امپراتوری خبری 
مستکبران ایجاد می کند. البته تقویت ارتباط با دانشجویان 
کشورهای همسایه یعنی افغانستان، پاکستان و عراق مورد 
تأکید بیشتری است. توصیه آخر مقام معظم رهبری خطاب 
به جوانانی بود که در دوره جدید در رده های مدیریتی قوای 
سه گانه مشغول به کار شده اند. ایشان با تأکید بر اینکه کار 
جمهوری اسلامی بدون نیروی جوان مؤمن و پر انگیزه پیش 
نخواهد رفت، افزودند: توصیه من به جوانان عزیز این است که 
اولاً مسئولیت کنونی را پله ای برای مسئولیت بالاتر قرار ندهند 
و در هر جا که هستند با تمرکز بر مسائل آن حوزه برای خدا کار 
کنند، ثانیاً هدف خود را حل مسائل کشور در بخشی که به آنها 
واگذار شده، قرار دهند. مقام معظم رهبری با اشاره به در پیش 
بودن روز جهانی قدس، روز قدس امسال را متفاوت از سالهای 
قبل دانستند و گفتند: مردم و جوانان فلسطینی فداکاری های 
بزرگی از خود نشان می دهند و رژیم صهیونیستی نهایت رذالت 
و جنایت را به کار بسته است و هر غلطی که می تواند انجام 
می دهد و آمریکا و اروپا نیز از او حمایت می کنند. حضرت 
آیت ا... خامنه ای ملت فلسطین را در عین مظلومیت، مقتدر 
خواندند و با اشاره به مجاهدت و ایستادگی جوانان فلسطینی 
که نمی گذارند قضیه فلسطین به فراموشی سپرده شود افزودند: 
روز قدس فرصت مناسبی برای اعلام همدلی و همبستگی با 
مردم مظلوم فلسطین و روحیه دادن به آنها است. ایشان با انتقاد 
شدید از عملکرد دولت های اسلامی در قبال موضوع فلسطین 
خاطر نشان کردند: متأسفانه دولت های اسلامی بسیار بد عمل 
می کنند و حتی حاضر به سخن گفتن در موضوع فلسطین 
نیستند و برخی از آنها تصور می کنند، راه کمک به فلسطین، 
برقراری ارتباط با صهیونیست ها است، در حالی که این، اشتباه 
بزرگ است. مقام معظم رهبری با اشاره به ارتکاب این اشتباه 
بزرگ از جانب حکومت مصر در چهل سال قبل برقراری ارتباط 
با صهیونیست ها، افزودند: مگر برقراری ارتباط مصر با رژیم 
صهیونیستی باعث کاهش جنایات صهیونیست ها بر ضد ملت 
فلسطین و کاهش هتک حرمت مسجدالاقصی شد که اکنون 
برخی دولت های اسلامی می خواهند همان اشتباه انورسادات را 
تکرار کنند؟ حضرت آیت ا... خامنه ای با تأکید بر اینکه برقراری 
ارتباط برای رژیم صهیونیستی نیز فایده ای نخواهد داشت، 
گفتند: امیدواریم با لطف خداوند عاقبت کار در فلسطین 
به نیکی و خوشی به سرانجام برسد و تسلط فلسطینی ها بر 

سرزمین خود و مسجدالاقصی به زودی محقق شود.

دیـدگـــاه
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انتقاداتیبهنوععملکرددولتبهویژهدرحوزه
اقتصادومعیشتمردموارداست؛اساساتحلیلشمااز

عملکرددولتتاکنونچگونهاست؟
۴3سال از پیروزی انقلاب گذشته و ظرف این ۴3سال 
مسئولانی کم یا زیاد و خوب یا بد در قوای سه گانه و همین طور 
نهادهای انقلابی کشور انجام وظیفه کرده اند. اگر کمی و کاستی 
وجود داشته و دارد این به پای همه کسانی که به نوعی مسئولیت 
داشتند نوشته می شود و اگر نقطه قوتی هم بوده و کارهای مثبتی 
هم انجام شده که قطعا هم زیاد بود امتیازش به همه مسئولان 
برمی گردد. مگر کسی که واقعا جنبه مثبت کمی داشته باشد 
که نتوان از وی دفاع کرد. اینکه ما بیاییم و برای توجیه کردن 
عمل خودمان تمام عملکرد گذشته را زیر سوال ببریم و هر نقطه 
ضعفی در کشور وجود دارد به مسئولان گذشته پاس بدهیم 
اقدامی غیرمنصفانه است. زمانی شخصیت بزرگواری رئیس 
قوه ای شده بود و اعلام کرد به یک ویرانه و خرابه ای وارد شدم. 
یعنی همه کارهایی که بعد از انقلاب انجام شده را به ویرانه و 
خرابه توصیف کرد که این واقعا توصیف درستی نبود. قطعا هر 
کدام از دولت ها نقاط قوت و ضعفی داشته اند و دولت و مجلس 
فعلی نیز از همین قاعده پیروی می کنند. اینکه ما به جای اینکه 
از کارهای مثبت خودمان دفاع کنیم و مردم را آگاه کنیم و اگر 
نقطه ضعفی هم هست آن را جبران کنیم و تمام نقطه ضعف ها را 
به دوش دولت های گذشته بگذاریم من این را یک نوع فرافکنی 
سیاسی می دانم. در دوره آقای احمدی نژاد نقاط ضعف زیاد بود و 
همه ما ایراد و اشکالات زیادی به آن دولت داشتیم. آقای روحانی 
که آمد و ریاست جمهوری را به عهده گرفت چند مرتبه به دولت 
گذشته اشاره می کرد که رسانه های منتقد دولت به شدت آقای 
روحانی را زیر سوال بردند و گفتند که شما برای توجیه کار خود 
از دولت گذشته انتقاد می کنید. آقای روحانی اگر از دولت گذشته 
انتقاد می کرد که بسیار هم وارد بود از دید رسانه های منتقد دولت 
روحانی این کار درستی نبود اما اگر آقای دولت سیزدهم از آقای 
روحانی و دولتش انتقاد کند و همه کاستی ها را به عهده دولت 
روحانی بگذارد کار درستی است؟ من فکر می کنم این نوعی 
فرافکنی است. به هر حال باید بپذیریم رئیس جمهور کمتر 
مسئولیت اجرایی داشته و آنچه از مسئولیت ها در پس از انقلاب 
عهده دار بوده در قوه قضائیه بوده که اساسا حوزه و حیطه کارش 

با کارهای اجرایی کاملا متفاوت است. 
برخیمعتقدندکهبرخیافراددردولتعملکردهای
چندانموفقیازخودنشانندادهاندوراهموفقیتاز
تغییربرخیافراددردولتمیگذرد؛شماچهنظریدر

اینخصوصدارید؟
برخی از مدیران در قد و قواره پست انتصابی نیستند و نمی دانم 
با چه توجیه و دلیلی افرادی که در حوزه ای آشنایی نداشتند 
و برخی حتی در کارهای اجرایی هم سابقه چندانی نداشتند 
مسئولیت سنگینی برعهده شان می گذارند. هرچند که منظور 
من فقط وزرا نیست و مسئولیت های دیگر نیز همین طور است. 
وقتی ملاک شایستگی، تجربه نباشد همین می شود که می بینیم 
و نتیجه کار این است که دولت کمتر از یک سال از عمرش 

گذشته انتقادات زیادی به آن وارد است. البته این اول راه است. 
من معتقدم اگر این روند همچنان ادامه پیدا کند و آقای رئیسی 
در کادر، وزرا و ستاد اقتصادی خود تجدید نظر نکند در آینده 
مشکلاتی در پیش خواهد بود. این گفته نه فقط نظر بنده که نظر 
اقتصاددان ها و صاحب نظرهاست. به هر جهت آقای رئیسی با 
شعار شایسته سالاری و فراجناحی وارد صحنه شد ولی چیزی 
که در برخی انتصاب ها مشاهده شده مبین این شعار نیست. 
نمی دانم چه ملاکی برای این انتصابات وجود داشته چون صرفا 
اصولگرایی تنها را ملاک قرار نداده اند، چراکه خیلی از اصولگرایان 
حتی تندتر از ما انتقاد می کنند و ناراضی هستند. پس ملاک های 
دیگری در میان بوده که من نمی دانم بر چه اساسی کشور را در 
اختیار مجموعه ای بگذارند که برخی از آنها تجربه لازم را برای 

انجام امور ندارند. 
دولتسیزدهمباشعارهایمختلفیازجملهحل
مشکلاتاقتصادیرویکارآمدوجامعهنیزمنتظرتحقق
اینوعدهبوده،اماآنچهمشخصاستبهگواهوقرائت
کارشناساناینوعدهتاکنونمحققنشدهاست؛این

مسألهراچطورتشریحمیکنید؟
من معتقدم که نه این شعار بلکه به برخی دیگر از شعارهای 
مطرح شده نیز هنوز جامه عمل پوشانده نشده است. با توجه به 
آنچه گفتم که مسئولانی که انتصاب شده اند  برخی تجربه، اشراف 
و حتی دانش کافی ندارند طبیعی است که حرف هایی بزنند و 
فردا حرف خود را تکذیب کنند یا شخص دیگری حرف های آن 
را نقض کند. من همیشه گفته ام که اگر مسئولان اجرایی دانش و 
تجربه کافی نداشته باشند آن وقت است که افراد فرصت طلب دور 
آنها جمع شده و آنها را مدیریت می کنند. آنها تصمیم سازی کرده 
و به ایشان اعلام می کنند و یک مرتبه می بیند که برخلاف آن 
عمل شده و مجبور می شود که دومرتبه حرف خود را پس بگیرد. 
مجلسیازدهمدرسالگذشتهدرعینتعاملبادولت
بهعملکردوزرانیزنظارتداشتوحتیبرایاستیضاح
برخیامضاهایینیزجمعشدهامایکبارهرویکردمجلس
نسبتبهدولتتغییرکرد؛اساسانوعرویکردمجلسبه

دولتسیزدهمراچگونهمیبینید؟
باید از مجلس انتظار داشت که در راس همه امور و قوا باشد 
و مجلسی در راس همه امور است که افراد و نمایندگانش همه 
از نخبگان و خبرگان و دارای شایستگی های لازم باشند. وقتی 
مجلس چنین احساسی می کند که نماینده اکثر مردم نیست. 
نماینده اگر شایستگی لازم و استقلال لازم را نداشته باشد 
جایگاه خود را از دست می دهد و به سادگی می توانند با او لابی 
کنند. گرچه آن دورانی که ما نماینده بودیم این مسائل مطرح 
نبود ولی دورا دور شنیدیم که این مساله کم و بیش وجود دارد. به 
هر صورت مجلس مستقل قدرتمند در راس امور و اگر مجلس ما 
مجلس قدرتمند باشد همه مسائل حل می شود. اگر نمایندگان 
نماینده اکثریت مردم باشند مجلس قدرتمندتر می شود و به 
قول حضرت امام )ره( در راس همه امور قرار می گیرد. اما اگر 
مجلس نماینده اکثریت مردم نباشد آن زمان است که نمایندگان 
بر ای ماندن خود ناچارند که لابی کنند. تقریبا یک سال قبل از 

انتخابات این مسائل و واسطه گری در مجلس رواج پیدا می کند و 
نمایندگانی هم که اهل این چیزها نباشند به سراغشان می آیند 

بلکه بتوانند آنها را با مسئولان اجرایی هماهنگ کنند.
سالآیندهانتخاباتمجلسدوازدهمراخواهیم
داشتوقطعانمایندگانکنونیوافرادمختلفدر
جریانهایسیاسیدرتلاشخواهندبودکهبتوانندرای
مردمرابرایحضوردربهارستاناخذکنند؛باتوجهبه
شرایطفعلیوعملکردمجلس،نوعرویکردجامعهبه

مجلسراچطورمیبینید؟
من فکر می کنم نگاه برخی از نمایندگان  به دستگاه هایی است 
که آن را تایید و رد می کنند. اگر مبنا این باشد که بخواهند رای 
اکثریت را در نظر بگیرند جا دارد که سراغ نظر و خواسته های 
مردم بروند. اما اگر نگاه به مردم نباشد مشکل پیش خواهد آمد. 
اگر مجلس ضعیف شود دولت نیز ضعیف خواهد شد اما اگر 
مجلس قدرتمند باشد همه چیز حل خواهد شد. لذا نمایندگان 
نمی توانند خود را از اشکال هایی که در دستگاه اجرایی است مبرا 
بدانند. بیشتر مسائل به خود نمایندگان و نظارت نکردن بر امور 

جاری کشور بر می گردد. 
طیروزهایاخیرشاهدبرخیتغییراتدرتیم
اقتصادیدولتبودیمکهآقایمحسنرضاییمعاون
اجرایی معاون مرتضوی صولت آقای و اقتصادی
رئیسجمهورازکمیسیوناقتصادیدولتکنارگذاشته
شدند؛اساسااینتغییرراگامیدرجهتبهبودتیم

اقتصادیمیبینید؟
پیش بینی می شد که این اختلاف نظر بروز پیدا کند و رفته 
رفته آثار آن ظاهر  شود. به هر حال این مساله ای است که چندان 
غیرمترقبه نیست. مساله دیگر این است که برخی در معاونت ها 
که سابقه و تجربه بیشتری از تیم اقتصادی و وزرای دولت دارند 
و به هر حال نظر دارند. هر چند که نمی خواهم بگویم نظر آنها 
صائب است اما به هر صورت تجربه آنها در این مسائل بیشتر 
است. وقتی می بینم مسئولی کم تجربه است و می خواهند تذکر 
دهند و آن مسئول نیز از موضع خود می خواهد دفاع کند طبیعی 
است که این مسائل به وجود می آید. رئیس جمهور نیز نمی تواند 
دائما این مسائل را حل کند. نکته ای در این میان وجود دارد که 
فکر می کنم می تواند منشاء  برخی از اختلافات در بخش اقتصادی 
باشد که آن مساله معاونت اقتصادی است. آقای روحانی یک 
معاونتی را تحت عنوان معاونت اقتصادی ایجاد کرد و همان موقع 
بحث و گفت وگو و اختلاف بین وزیر اقتصاد و معاون اقتصادی 
پیش آمد که وزیر به حسب رای مجلس و معاون هم به جهت 
حکم انتصاب رئیس جمهور حوزه را مختص خود می دانستند. 
اما من هرچه فکر می کنم نمی دانم که معاونت اقتصادی قرار 
است چه کار کند. زمانی شخصی نقش هماهنگی ستاد اقتصادی 
بدون دخالت را دارد که بحث دیگر و مقطعی است، اما زمانی 
رئیس جمهور برای فردی حکم می زند و معاون اقتصادی می کند 
و اختیاراتی می دهد که به جهت تداخل وظایف و اختیارات 
اختلاف به وجود می آید. ضمن اینکه مشخص نیست با بودن 

وزرای اقتصادی در دولت، معاون اقتصادی چه معنایی دارد. 

حجتالاسلامرسولمنتجبنیادرگفتوگوبا»آرمانملی«:

 شرايط بحرانی امروز 
 نتيجه عدم 

شايسته سالاری است

نقاطضعفوقوتبهپایهمهمسئولاندردولتهایمختلفنوشتهمیشود
معلومنیستباوجودوزرایاقتصادیمعاونتاقتصادیبهچهکارمیآید؟

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ایران و عربستان دو 
کشور مهم در منطقه خلیج فارس و دارای اثرات فراتر از محیط 
پیرامونی خودشان هستند. طبیعی است که روابط مناسب میان 
تهران و ریاض ضمن اینکه دو کشور را منتفع می کند، ملت های 
منطقه و کشورهای دوست میان ما و سعودی هم از این موضوع 
منتفع می شوند. سعید خطیب زاده در پاسخ به این سوال که در 
روزهای اخیر شاهد انتشار فیلمی از برخورد فیزیکی تعدادی از 
شهروندان بیروت با وزیر انرژی لبنان در واکنش به معضل برق 
و خاموشی شب ها هستیم و این در حالی است که جمهوری 
اسلامی ایران پیشنهاد تاسیس نیروگاه در این کشور را به دولت 
این کشور ارائه کرده اما تاکنون پاسخی دریافت نکرده است، 
آیا این پیشنهاد همچنان برای رفع مشکلات مردم لبنان روی 
میز است، گفت: تحولات داخلی لبنان برای جمهوری اسلامی 
ایران از ابعاد مختلف حائز اهمیت است. ما به طور مستمر 
با دوستانمان در دولت لبنان در تماس هستیم. پیشنهاد 
جمهوری اسلامی ایران مجددا توسط آقای امیرعبداللهیان 
تکرار شده و همچنان روی میز و معتبر است. وی ادامه داد: 
ما آمادگی داریم که بخش خصوصی ایران وارد لبنان شود و به 
تامین برق مردم و کشور لبنان کمک کند و هم دولت و بخش 

دولتی ما این آمادگی را دارند که به صورت ملی وارد عمل 
شوند و این مشکل را برای همیشه در داخل لبنان رفع کنند. 
البته دوستان ما در لبنان ضمن اینکه از این پیشنهاد استقبال 
کرده و ابراز علاقه نشان می دهند، تاکنون اقدام عملی در این 
رابطه صورت نداده و تصمیم را منوط به تصمیم ملی می دانند. 
خطیب زاده افزود: ما به مسائل داخلی لبنان ورود نمی کنیم اما 
راه حل مشکل برق و الکتریسیته خیلی پیچیده نیست و به یک 
تصمیم عادی ولی در سطح ملی نیاز دارد که اراده ای ایجاد شود 
که ما بتوانیم این مشکل مردم لبنان را رفع کنیم. مردم لبنان 
ثروتمندتر از این هستند که نیازمند اعانه های روزانه یا بعضا 
توسط برخی کشورها باشند و می توانند روی پای خودشان 
بایستند و ما هم آمادگی داریم که در کنار مردم با غرور این 
کشور به حل این مشکل کمک کنیم. سخنگوی وزارت امور 
خارجه همچنین در پاسخ به این سوال که ارزیابی مثبت از 
دور پنجم گفت وگوهای ایران و عربستان این امیدواری را 
به وجود آورده که ثبات بیشتری در کشورهای حوزه تماس 
تهران و ریاض ایجاد شود، آیا در خصوص این مساله نیز توافقی 
میان دو هیات صورت گرفته است، گفت: اینکه گفت وگوهای 
ایران و عربستان سعودی به کاهش تنش ها در منطقه کمک 

می کند، طبیعتا درست است. ایران و عربستان دو کشور مهم 
در منطقه خلیج فارس و دارای اثرات فراتر از محیط پیرامونی 
خودشان هستند. طبیعی است که روابط مناسب میان تهران و 
ریاض ضمن اینکه دو کشور را منتفع می کند، ملت های منطقه 
و کشورهای دوست میان ما و سعودی هم از این موضوع منتفع 
می شوند. وی افزود: با این حال یک اصل در سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران وجود دارد و آن این است که هیچ 
کشور ثالثی را در روابط دوجانبه  مان وارد نمی کنیم. روابط ما با 
لبنان هم مستقل از هر فاکتور سومی پیگیری شده و تصور ما 
این است که دولت لبنان و ملت لبنان این شایستگی را دارند 
که فارغ از فاکتورهای ثانوی امروز و آینده بهتری داشته باشند. 
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه گفته شده 
بود یکی از گره های مذاکرات ایران و عربستان مطرح شدن 
مساله یمن از سوی ریاض بوده، آیا امروز این عقلانیت در هیات 
دیپلماتیک سعودی ایجاد شده است که تنها به طرح مسائل 
دوجانبه بپردازند، گفت: تائید نمی کنم که گره گفت وگوهای 
ایران و عربستان سعودی طرح مساله یمن بوده است. با این حال 
یمن یکی از موضوعات مهم امروز منطقه ما است و طبیعی است 
که تهران و ریاض در رابطه با موضوعات منطقه ای با یکدیگر 
صحبت کنند اما اینکه گفت وگوهای دوجانبه منوط به یک 
موضوع سومی شود از روز اول توسط جمهوری اسلامی ایران با 
مخالفت روبه رو شده بود بعید هم می دانم هیات سعودی چنین 
نظری را داشته باشند. مسائل مهم و متنوعی میان دو کشور 
وجود دارد که شایسته بررسی در گفت وگوهای دوجانبه است. 

سخنگویوزارتخارجه:

پیشنهاد ساخت نیروگاه برق در لبنان روی میز
کاهشتنشایرانوعربستان،کشورهایمنطقهراهممنتفعمیکند

مجتبی لشکربلوکی
تحلیلگر مسائل اقتصادی


